

IV. Western Samoa

1649 (XVIII). Petition from the members of the Council of State, non-official members of the Executive Council and Legislative Assembly and members of the Fono of Faipule (T/PET.1/7)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the members of the Council of State, non-official members of the Executive Council and Legislative Assembly and members of the Fono of Faipule concerning Western Samoa in consultation with New Zealand as the Administering Authority concerned,¹⁶²

Noting that the projected nuclear tests will be carried out by the United Kingdom with assistance from the Administering Authority and that they will not be carried out on territory administered by the New Zealand Government,

Noting further the declaration of the United Kingdom Government that the tests will take place far from any inhabited islands and will be so arranged as to avoid danger to persons or property,

Noting also the assurance given by the United Kingdom Government that the tests will be high air bursts which will not involve heavy fallout or cause a tidal wave and that all possible safety precautions will be taken,

Draws the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the assurances given by the United Kingdom Government that that Government will take all necessary precautions to guard against possible dangers to persons or property.

*731st meeting,
20 July 1956.*

1650 (XVIII). Petition from Mr. Bartholemew Frost (T/PET.1/8)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Bartholemew Frost concerning Western Samoa in consultation with New Zealand as the Administering Authority concerned,¹⁶³

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority;

2. *Further draws the attention* of the petitioner to the fact that the case can be settled by a judicial decision of a competent court.

*731st meeting,
20 July 1956.*

V. Nauru

1651 (XVIII). Petition from Mr. Danang (T/PET.9/15)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Danang concerning Nauru in consultation with Australia as the Administering Authority concerned,¹⁶⁴

¹⁶² See T/PET.1/7, T/OBS.1/5, T/L.694.

¹⁶³ See T/PET.1/8, T/OBS.1/4, T/L.694.

¹⁶⁴ See T/PET.9/15, T/OBS.9/2, T/L.714.

IV. Samoa-Occidental

1649 (XVIII). Pétition des membres du Conseil d'Etat, des membres non fonctionnaires du Conseil exécutif et de l'Assemblée législative et des membres du Fono des faipoulés (T/PET.1/7)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la Nouvelle-Zélande, Autorité administrante intéressée, la pétition des membres du Conseil d'Etat, des membres non fonctionnaires du Conseil exécutif et de l'Assemblée législative, et des membres du Fono des faipoulés, concernant le Samoa-Occidental¹⁶²,

Notant que les essais en question doivent être effectués par le Royaume-Uni, avec l'assistance de l'Autorité administrante, et qu'il n'auront pas lieu sur un territoire administré par le Gouvernement néo-zélandais,

Notant en outre la déclaration du Gouvernement du Royaume-Uni, d'où il ressort que les essais nucléaires envisagés auront lieu loin de toute île habitée et seront organisés de manière à éviter que les personnes ou les biens matériels n'en souffrent,

Notant d'autre part que, selon les assurances données par le Gouvernement du Royaume-Uni, il s'agira d'explosions à haute altitude qui ne provoqueront pas de "pluies radio-actives" denses ou de raz de marée et que toutes les mesures de sécurité nécessaires seront prises,

Appelle l'attention des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur les assurances données par le Gouvernement du Royaume-Uni, à savoir que celui-ci prendra toutes les précautions nécessaires pour éviter de faire courir le moindre risque aux personnes ou aux biens matériels.

*731ème séance,
20 juillet 1956.*

1650 (XVIII). Pétition de M. Bartholemew Frost (T/PET.1/8)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la Nouvelle-Zélande, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Bartholemew Frost, concernant le Samoa-Occidental¹⁶³,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante;

2. *Appelle en outre l'attention* du pétitionnaire sur le fait que l'affaire en question peut être réglée par la décision d'un tribunal compétent.

*731ème séance,
20 juillet 1956.*

V. Nauru

1651 (XVIII). Pétition de M. Danang (T/PET.9/15)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec l'Australie, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Danang concernant Nauru¹⁶⁴,

¹⁶² Voir T/PET.1/7, T/OBS.1/5, T/L.694.

¹⁶³ Voir T/PET.1/8, T/OBS.1/4, T/L.694.

¹⁶⁴ Voir T/PET.9/15, T/OBS.9/2, T/L.714.